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قیمت جهانی طلا رشد کرد
آرمان ملی: قیمت طلا در معاملات امروز، 
جمعه، تحت تاثیر افت سود اوراق قرضه آمریکا 
و پایین آمدن ارزش دلار رشد کرد. پایین آمدن 
ارزش دلار باعث می شود قیمت طلا برای 
دارندگان ارزهای غیر دلاری کاهش یافته و 
تقاضا برای خرید آن بالا برود. تا ساعت ۱۲:۲۵ 
روز گذشته، قیمت خرید نقدی هر اونس طلا در 
بورس لندن، اسپات گلد، ۰.۳۴ درصد بالا آمد و 
به ۱٫۸۳۲.۷۳ دلار رسید. قیمت پیش خرید هر 
اونس طلای آمریکا ۰.۵۴ درصد رشد کرد و به 
۱٫۸۳۳.۸۰ دلار رسید. شاخص دلار ۰.۲۷ درصد 
در مقابل ارزهای مهم جهان افت کرد و به ۹۰.۵۱ 
واحد بازگشت. سود اوراق قرضه ۱۰ ساله آمریکا 
از بالاترین سطح خود در بیش از یک ماه اخیر که 
در معاملات دیروز به ثبت رسانده بود پایین آمد.

قطعات داخلی خودرو گران شد
باشگاه خبرنگاران جوان: رئیس انجمن 
صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان خودرو 
کشور از افزایش ۲۵ درصدی قیمت قطعات 
خودرو خبر داد. محمدرضا نجفی منش با اشاره 
به واردات قطعات ساخت خودروهای چینی به 
کشور و تامین قطعات این خودروها گفت: اکنون 
تعدادی خودروهای چینی به صورت قطعات 
جهت مونتاژ وارد کشور شده است که نحوه 
تامین قطعات این خودروها بر عهده وارد کننده 
است و قطعات این خودروها در داخل ساخته 
نمی شود. اکنون ما تنها می توانیم قطعه برای 
تمام خودروهای داخلی را تامین کنیم و خط 
تولید برای قطعات خودروهای داخلی به خوبی 
فعالیت می کند. او بیان کرد: اکنون خط تولید 
خودروهای جدید مانند دنا پلاس اتوماتیک، 
تارا و شاهین را داریم. هر قطعه ای را اگر قطعه 
ساز بخواهد می تواند تولید کند، اما اگر این 
قطعه برای خودروهای پرتیراژ باشد با قیمت 
مناسب تر خواهد بود و اگر تیراژ تولید قطعه کم 
باشد کمی گران تر می شود. نجفی منش با اشاره 
به گران شدن قطعات خودرو با توجه به افزایش 
قیمت خودرو تشریح کرد: گران فروشی در 
حوزه قطعات رخ نداده است بلکه افزایش قیمت 
خواهیم داشت و این موضوع از یکدیگر جدا 
هستند، گران فروشی کاملا با افزایش قیمت 
متفاوت است. اکنون با توجه به اینکه قیمت 
مواد اولیه افزایش قیمت داشته است، در نتیجه 

قیمت کالای نهایی نیز گران خواهد شد.

لغو استعلام از محیط زیست 
 برای استقرار 

در شهرک های صنعتی 
آرمان ملی: معاونت طرح و برنامه وزارت 
صنعت اعلام کرد: صدور مجوز ساخت، توسعه، 
تغییر خط تولید، تغییر محل واحدهای صنعتی، 
تولیدی و معدنی در مرحله استقرار در داخل 
شهرک های و نواحی صنعتی که تحت نظارت 
سازمان حفاظت محیط زیست رده بندی شده اند، 
مستلزم اخذ استعلام از این سازمان نیست. در 
راستای تسهیل در روند صدور مجوز واحدهای 
تولیدی، با پیگیری های وزارت صنعت و حمایت 
هیات مقررات زدایی و بهبود محیط کسب وکار، 
سازمان حفاظت محیط زیست مکلف به اصلاح 
ماده ۳ ضوابط استقرار واحدهای تولیدی صنعتی 
و معدنی شد. معاونت طرح و برنامه این وزارتخانه 
در ابلاغیه ای اعلام  کرد: صدور مجوز ساخت، 
توسعه، تغییر خط تولید، تغییر محل واحدهای 
صنعتی، تولیدی و معدنی در مرحله استقرار در 
داخل شهرک های و نواحی صنعتی که تحت 
نظارت سازمان حفاظت محیط زیست زون بندی 
و رده بندی شده اند، مستلزم اخذ استعلام از این 

سازمان نیست.

 واریز ۴ هزار میلیارد تومان 
به صندوق تثبیت بورس

صدا و سیما: معاون نظارت بر نهادهای مالی 
سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: طبق مصوبه 
هیات دولت باید ۴ هزار میلیارد تومان به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه واریز شود. محمدحسن 
ابراهیمی، معاون نظارت بر نهادهای مالی 
سازمان بورس و اوراق گفت: در راستای حمایت 
از بازار سرمایه، مجموعه وزارت اقتصاد و سازمان 
بورس بسته ای را تحت عنوان بسته اقتصادی ۷ 
به علاوه ۳ آماده کردند. وی با بیان اینکه ۷ مورد 
مصوباتی هستند که در شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران تصویب شده و منتظر ابلاغ مقام 
معظم رهبری هستیم، افزود: ۳ مورد دیگر در 
اختیار دولت بود که آن را ابلاغ کرد. نخستین 
مورد اختصاص یک درصد از منابع صندوق 
توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه بود و 
متأسفانه این قانون از سال ۹۴ تا الان لازم الاجرا 
بوده، ولی اجرا نشده است. این مقام مسئول 
ادامه داد: هم اکنون مبلغ یک هزار میلیارد 
تومان به این صندوق تخصیص داده شده و اخیرا 
طبق مصوبه ای که هیأت دولت تصویب کرد 
۲۰۰ میلیون دلار امکان واریز به این صندوق 
وجود دارد که اگر دلار را با نرخ ۲۰ هزار تومان 
محاسبه کنیم مبلغ واریزی به صندوق ۴ هزار 
میلیارد تومان می شود. طبق قول بانک مرکزی 
امیدواریم در آینده نزدیک این مبلغ را به حساب 
صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز کنند. مورد 
دوم این بود که بانک مرکزی قوانینی وضع کرد 
مبنی بر اینکه نهادهای مالی بازار سرمایه امکان 
استفاده از تسهیلات بانکی را ندارند، ولی طبق 

مصوبه هیأت دولت باید این امکان فراهم شود.

در واقع ادعای امکان تولید خودروهای برقی در حالی مطرح 
می شود که همواره تولید خودروهای بنزینی در کشور با انتقادات 
گسترده ای به لحاظ  ایمنی و کیفیت مواجه بوده و فارغ از زیان 
انباشته بالای ۳۰ هزار میلیارد تومانی دو خودورساز کشور آنچه 
باعث شده تا همین محصولات بنزینی که در خلال ۳ دهه فقط 
ظاهر آن تغییر یافته با تقاضای بالایی همراه باشد در ابتدا انحصار 
شکل گرفته در بازار به واسطه بسته بودن درب های واردات و پس 
از آن بهره گیری از رانت فاصله قیمتی بازار آزاد با قیمت کارخانه 
بوده است. وگرنه نبود متقاضی برای این خودروها در شرایطی که 
گزینه ای برای انتخاب وجود ندارد و معدود خودروهای هیبریدی و 
برقی موجود در کشور نیز با چالش نبود زیرساخت مواجه اند بیشتر 
پنهان کردن ضعف تکنولوژیکی تولید با استفاده از اهرم نبود تقاضا 
است. موضوعی که به اعتقاد کارشناسان اگرچه حرکت به سمت 
تولید خودروهای برقی در سال های آینده اجتناب ناپذیر است، اما 
نبود زنجیره ارزش و ضعف در طراحی خودروهای برقی متناسب با 
استانداردها و فناوری های روز جهانی باعث می شود که در این حوزه 
حرفی برای گفتن نداشته باشیم. به گفته تحلیلگران اگرچه اقداماتی 
در برخی از مجموعه های دولتی صورت گرفته اما این طرح های نیم 
بند به نظر می رسد با هدف تخصیص بودجه های دولتی بوده که 

هیچگاه از قدرت رقابت پذیری در کشور برخوردار نخواهند شد.
 نبود تقاضا مانع از تولید خودروی برقی است

سهیل معمارباشی مدیرکل صنایع خودرو و نیرومحرکه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در این رابطه می گوید: دانش فنی ساخت 
خودروهای برقی در کشورمان وجود دارد، این خودروها از قطعات 
و مجموعه های کمتری نسبت به خودروهای درون سوز تشکیل 
شده اند و به راحتی قابل تولیدند. به گفته این مقام مسئول، بحث 
اساسی در تولید این خودروها موضوع باتری است، این فناوری هر 
روز در حال پیشرفت است، به طوری که همه روزه اخباری از تولید 
باتری های جدید با توان و قابلیت ذخیره سازی بالا، امکان پیمایش 
بالای خودروها و وزن کمتر به گوش می رسد. وی با تاکید بر اینکه 
نباید در حوزه باتری خودرو سرمایه گذاری کنیم، ادامه  داد: در سایر 
بخش های این دسته از خودروها یعنی موتور الکتریکی، پلتفرم 
الکتریکال و غیره امکان کار در کشورمان وجود دارد. معمارباشی 
یادآور شد: امروز ۷۰ درصد باتری خودروهای برقی جهان توسط 

چینی ها تولید می شود و طی پنج سال آینده سهم این کشور از 
آن به ۹۰ درصد افزایش خواهد یافت، این نشان می دهد که دنیا 
نیز به دنبال سرمایه گذاری در این بخش نیست، زیرا چینی ها با در 
اختیار داشتن فناوری، آن را ارزان تولید می کنند. وی بیان  داشت: 
استراتژی ما باید انتخاب کشور دارای مزیت نسبی در زمینه تولید 
باتری باشد و در سایر زمینه ها دانش لازم را در اختیار داشته و 
کارهای خوبی نیز انجام گرفته است. مدیرکل صنایع خودرو و 
نیرومحرکه وزارت صنعت تصریح  کرد: مشکل اصلی ما در این 
حوزه، نه تولید بلکه تقاضا است، یعنی باید بتوانیم انگیزه لازم 
را در خودروسازان و مشتریان برای تولید و خرید خودروی برقی 
ایجاد کنیم. وی اضافه کرد: تولید این خودروها در جهان گران تمام 
می شود، حتی چینی ها ۵۰ درصد قیمت این خودرو را به خریداران 
یارانه می دهند، اما مصوبه های ما تاکنون انگیزه های لازم را در 
تولیدکنندگان و خریداران ایجاد نکرده است. وی تاکید کرد:  در 
زمینه خودرو و موتورسیکلت های برقی، تا زمانی که انگیزه لازم در 

بازار و مشتری ایجاد نشود، به توفیق نخواهیم رسید.
 نبود زنجیره ارزش

بررسی ها نشان می دهد در یک دهه اخیر دگرگونی های 
عظیمی در زمینه تولید خودرو صورت گرفته به گونه ای که تولید 
خودروهای برقی به عنوان ضرورتی انکارناپذیر در اکثر شرکت های 
بزرگ خودروسازی جهان مورد توجه قرار گرفته است، البته 
در کشور ما نیز اقدامات محدودی در این زمینه صورت گرفته و 
فارغ از بودجه های کلانی که به برخی از شرکت ها و معاونت های 
ریاست جمهوری برای طراحی و تولید این خودروها تخصیص 
یافته طرح های در مجموعه ۲ خودروساز بزرگ کشور به مرحله 
اجرا گذاشته شده که در آن با استفاده از پلت فرم خودروهای 
بنزینی کنونی سعی  شده تا خودروی برقی تولید شود، اما نبود 
زیرساخت لازم همچون ایستگاه های شارژ و تعمیرگاه به همراه 
عدم سازگاری پلت فرم های کنونی با فناوری این خودروها باعث 
شده امکان تولید انبوه و رقابت پذیری در بازار جهانی فراهم نشود. 
دراین رابطه فربد زاوه کارشناس خودرو در گفت گو با »آرمان 
ملی« در خصوص  ادعای مسئولان وزارت صمت مبنی بر عدم 
تولید خودروهای برقی به واسطه نبود تقاضا می گوید: در اینکه 
برخی از مدیران دولتی در توهم تولید به سر می برند شکی نیست، 

اما آنچه در تولید خودروی برقی حائز اهمیت است ابتدا در اختیار 
داشتن خطوط تولید است که امکان بهره گیری از همین خطوط 
فعلی با سرمایه گذاری و تغییر فراهم است اما موضوع مهمتر دانش 
طراحی خودرو است که اگرچه به لحاظ مهندسی با کپی برداری از 
برخی برندهای مطرح صورت گرفته اما عدم تطابق این خودروها 
با فناوری و استانداردهای روز دنیا باعث شده که عملا امکان تولید 
و عرضه وجود نداشته باشد. وی در ادامه با تاکید بر اینکه حرکت 
به سمت تولید خودروهای برقی در آینده اجتناب ناپذیر است، 
گفت: در حال حاضر زنجیره ارزش تولید قطعات این خودروها 
در کشور وجود ندارد،  بنابراین به نظر می رسد تخصیص بودجه 
دولت به برخی از مجموعه های دولتی فاقد توجیه خواهد بود. 
زاوه در پاسخ به اینکه کمبود تقاضا دلیل عدم انگیزه برای تولید 
خودروهای برقی مطرح شده این در حالیست که تجربه نشان داده 
همین خودروهای بنزینی داخلی نیز هم اکنون از استقبال بالایی 
برخوردارند، گفت: دلیل استقبال مردم از خودروهای کنونی که 
از تکنولوژی ۳۰ سال پیش بهره می گیرند کیفیت نیست بلکه 
انحصار شکل گرفته در نتیجه بسته شدن درب های واردات است 
که امکان انتخاب را از خریدار سلب می کند.این کارشناس خودرو 
گفت: در ایران متاسفانه بازار در گروگان تولید قرار گرفته و تولید 
نیز به نوعی محدود به بازار داخل است، بنابراین اینکه به عنوان 
مثال ایران خودرو پژو ۴۰۵ را با هر بهانه ای از رده خارج نمی کند 
مربوط به ناآگاهی کارشناسان این مجموعه نیست بلکه تبعیت 
خودروسازی از کل اقتصاد ایران است. آنچه مسلم است استفاده از 
خودروهای برقی به دلیل مسایل زیست محیطی و کاهش وابستگی 
به نفت در آینده گریز ناپذیر است اما این به مفهوم آن نیست که 
تمامی کشورها از مزیت تولید خودرو برخوردار باشند موضوعی که 
تجربه آن را در چند دهه اخیر در تولید خودروهای بنزینی شاهد 
بوده ایم، بنابراین به نظر می رسد به جای حمایت از صنعتی که فاقد 
توجیه است باید رویکرد تولید به سمت حوزه های دارای مزیت 
هدایت شود و با بازشدن درب های واردات علاوه بر فراهم آوردن 
زمینه رقابت گزینه حق انتخاب مصرف کننده محترم شمرده 
شود. وگرنه اینکه در سال های آینده خودروی برقی با پلت فرم 
پراید مورد استفاده مردم قرار گیرد بیشتر به شوخی و فیلم های 

انیمیشن شباهت دارد.

آرمان ملی: یک مسئول معتقد است که تولید خودروهای برقی به واسطه قطعات کمتری که در آن استفاده می شود از امکان تولید بالایی برخوردارند و تنها چالش خودروسازان 
در این خودروها به فناوری باتری مربوط می شود. به اعتقاد این مسئول وزارت صمت دلیلی برای سرمایه گذاری در تولید باتری وجود ندارد و بیش از 90 درصد خودروهای برقی 

جهان از سوی چین تولید می شود.وی تاکید می کند مهمترین دلیل برای عدم رویکرد خودروسازان برای تولید این خودروها نبود تقاضا در کشور است. 

آرمان ملی: رئیس دفتر مطالعات انرژی 
وین گفت: براساس گزارشات مختلف، ایران 
هم اکنون حدود ۹۰ میلیارد دلار منابع مالی 
حاصل از صادرات نفت و گاز دارد که وجوه آن 
قابل دریافت نیست. فریدون برکشلی درباره 
بازگشت ایران به بازار نفت گفت: هشت کشور 
ناحیه خلیج فارس در کل ۵۰ درصد ذخایر 
نفتی جهان را در اختیار دارند. هر سال هزاران 
نفتکش کوچک و بزرگ در تردد در منطقه ای 
کوچک هستند. بنابراین رصد بیشتر نفتکش ها 
حتی برای قابل ترین مؤسسات بین المللی تقریبا 
ناممکن است. ایران هم سال هاست که تحت 
تحریم آمریکا و کشورهای هم پیمان آن بوده و 
بنابراین راهکارهای گریز را می داند. به این ترتیب 
می توان گفت که تقریبا هیچکس نمی داند که در 
شرایط تحریمی  چه میزان نفت و فرآورده های 
نفتی از ایران روانه بازارهای جهانی می شود. او با 
بیان اینکه بر اساس گزارش ها، سهم نفت ایران 
در بازار از ۲۷۰ هزار تا ۱.۳ میلیون بشکه در روز 
متغیر است، ادامه داد: در اینجا صحبت از صادرات 
رسمی  و به دور از تحریم توسط ایران است. در 
عین حال با توجه به آنچه در ابتدا گفته شد، رقم 
بالایی از نفت ایران در بازار جهانی موجود است. 
میزان آن متغیر و تابعی از شرایط بازار و عوامل 
متأثر از تحریم است، ولی بازار نفت، نگاهش به 
صادرات رسمی و قانونی است که از مبدا ایران 
عرضه می شود. به گفته برکشلی ایران توانایی 
تولید وصدور ۲.۲ تا ۲.۴ میلیون بشکه در روز 
را دارد. چگونگی عرضه آن به بازار جهانی نفت 

تابعی از توافقات در مذاکرات هسته ای است. 
چنانچه توافق بر پایه لغو کامل تحریم های نفتی 
باشد، این رقم برای بازار جهانی نفت غافلگیر 
کننده است. رئیس دفتر مطالعات انرژی وین 
اظهار داشت: با توجه به قابلیت جمهوری اسلامی 
 به از سرگیری تولید از میادین نفتی خود، جنگ 
سهم بازار برای ایران، اوپک، اوپک پلاس و بازار 
جهانی، مهم و تعیین کننده است. به این ترتیب 
اوپک پلاس و عربستان و روسیه به ناچار، لازم 
است که تولید خود را کاهش دهند و سهم 
ایران در بازار را باز گردانند. شاید هم اجلاس 
فوق العاده برگزار کنند. در هر صورت باید برای 
نفت ایران فضای متناسب را فراهم کنند. این 
کارشناس بین المللی نفت با بیان اینکه چنانچه 
لغو تحریم ها و بازگشت نفت ایران به بازار جهانی 
به صورت پلکانی باشد، تأثیر آن بر بازار محدودتر 

است، افزود: احتمالا مانند بازگشت لیبی به بازار 
نفت که از اواسط ۲۰۲۰ میلادی شروع شد و به 
تدریج به شرایط پیش از جنگ و اغتشاش های 
داخلی بازگشت. بازار هم ورود مجدد لیبی به 
بازار را چندان احساس نکرد. البته در شرایط 
کنونی، بازار جهانی نفت به شدت تقاضا- محور 
است. واکنش های بازار عمدتا متوجه طرف 
تقاضاست. طرف تقاضا هم خود تابعی از بهبود 
اقتصاد جهانی و کنترل کرونا قرار دارد. طبق 
اظهارات برکشلی در آمریکا ۸۰ درصد مصرف 
نفت متوجه بخش حمل و نقل زمینی و هوایی 
است، بنابراین بازگشت به شرایط عادی، عاملی 
تعیین کننده در افزایش تقاضاست. او با تاکید بر 
اینکه با توجه به شرایط تحریمی، ایران بخش 
بیشتری از نفت خود را برای پالایش در اختیار 
پالایشگاه های داخلی قرار می دهد، تصریح کرد: 

علت این اقدام آن است که رژیم های تحریم گریز 
در مورد فرآاورده های نفتی، بهتر از نفت خام 
عمل می کند. اما باید در نظر داشت که هزینه های 
پالایشی هم در ایران بالاست. بنابراین در عمل و 
الزاما حجم بالاتر صادرات فرآورده، سود بیشتری 
را نصیب ایران نمی کند. با توجه به نگرش مثبت 
بازار به بهبود تقاضا و افزایش مصرف، انتظار 
نمی رود که بازار جهانی نفت با شوک و شرایط 
خیلی دشواری با بازگشت ایران به بازار مواجه 
شود. رئیس دفتر مطالعات انرژی وین گفت: باید 
توجه داشت که از نوامبر ۲۰۲۰ میلادی اعضای 
اوپک پلاس، اجلاس های ماهانه مجازی دارند. 
بنابراین امکان رایزنی و هماهنگی برای تعدیل 
سهمیه ها، در فواصل زمانی کوتاه میسر است. 
در اجلاس مجازی قبلی اوپک پلاس، بحث باز 
کردن فضا برای بازگشت نفت ایران مطرح شد و 
مورد بحث قرار گرفت. ایران سال ها دومین کشور 
تولید کننده اوپک بوده و بنابراین اعضای سازمان 
اوپک اتفاق نظر دارند که بازگشت ایران برای 
آینده سازمان اهمیت ویژه ای دارد. برکشلی با 
اشاره به اینکه تقاضای جهانی نفت در دسامبر 
۲۰۱۹ برای نخستین بار در تاریخ از مرز ۱۰۰ 
میلیون بشکه در روز گذشت، توضیح داد: پیش 
بینی سازمان اوپک، دلالت بر آن داشت که 
سالانه حدود ۱ میلیون بشکه در روز هم افزایش 
پیدا می کرد. کرونا پیش بینی اوپک و بیشتر 
تحلیلگران بازار را عوض کرد، به طوری که حالا 
بحث بر سر آن است که آیا تقاضا تا ۲۰۲۲ به رقم 

۱۰۰ میلیون بشکه در روز می رسد.

رئیس دفتر مطالعات انرژی وین:

درآمد نفتی بلوکه شده ایران قابل دسترسی نیست

یادداشــت

محمدگلابکش
کارشناساقتصادمسکن

تحقق اهداف شعار سال در حوزه مسکن نیازمند بسترسازی مناسب 
از جانب نهادهای سیاستگذار به منظور پشتیبانی از تولیدکنندگان 
واحدهای مسکونی و حذف موانع فعالیت آنان است، حذف قوانین 
دست و پاگیر، آسان سازی بهره مندی از تسهیلات بانکی، کاهش 
نرخ تسهیلات بانکی در این بخش، تسهیل اخذ مجوزهای مربوطه، 
حمایت های مالیاتی از تولیدکنندگان واحدهای مسکونی، حمایت 
از خانه اولی ها، توسعه صنعتی سازی ساختمان، تکمیل واحدهای 
مسکونی نیمه کاره، حمایت مناسب از بخش تضعیف شده سمت 
تقاضای مسکن و... به عنوان برخی از پیش نیازهای این مهم است. 
میانگین تورم سالانه بخش مسکن در سال های اخیر حدود ۲۵ درصد 
است و بخش قابل توجهی از این تورم معلول هزینه تامین زمین جهت 
ساخت مسکن است که در برخی مناطق بیش از ۶۰ درصد از قیمت 
واحد مسکونی را به خود اختصاص می دهد و یکی از راهکارهای تحقق 
شعار سال، حمایت از فعالان بخش مسکن به منظور تامین زمین ارزان 
قیمت در راستای صنعتی سازی ساخت مسکن است. کاهش قدرت 
خرید در سمت تقاضا و هزینه بالای ساخت در سمت عرضه مسکن، از 
دیگر عوامل تورم بالای بخش مسکن هستند و با پشتیبانی از فعالان 
تولید مسکن و مانع زدایی از فعالیت های آنها و همچنین افزایش 
قدرت خرید سمت تقاضا، در حقیقت به سمت عملیاتی سازی شعار 
سال حرکت کرده ایم. خروج واحدهای خالی از انجماد یکی دیگر از 
راهکارهای کاهش نرخ تورم در بازار مسکن است و قانون مالیات بر 
خانه های خالی به هیچ عنوان نمی تواند این واحدها را به بازار مصرف 
منتقل کند، چراکه به اندازه کافی ماده و تبصره در قانون مربوطه وجود 
دارد تا محتکرین بتوانند در پوشش آنها همچنان مخفی بمانند. بخش 
قابل توجهی از تولیدکنندگان مسکن با مشکل سرمایه در گردش و 
کمبود نقدینگی مواجهند و تسهیلات بانکی و آسان سازی بهره مندی 
از این تسهیلات یکی از راهکارهای رفع این مشکل و جبران کمبود 
نقدینگی آنان است. بانک ها موظفند که ۲۰ درصد از تسهیلات سالانه 
خود را در بخش مسکن هزینه کنند و برآوردها نشان می دهد که بجز 
بانک مسکن هیچ کدام از بانک ها به این تعهد خود عمل نکرده اند. الزام 
بانک ها به اجرای تعهدات خود در این بخش می تواند یکی از مصادیق 
حرکت در مسیر تحقق شعار سال باشد. کاهش هزینه عوارض پروانه 
ساختمانی یکی دیگر از راهکارهای دستیابی به شعار سال است؛ 
فعالان بخش مسکن در شهری مانند تهران باید حداقل متری یک 
میلیون تومان بابت هزینه عوارض پروانه ساختمانی به شهرداری تهران 
پرداخت کنند که در نهایت تاثیر خود را بر روی قیمت تمام شده مسکن 
می گذارد و به منظور مانع زدایی از تولید مسکن ضرورت دارد که در این 
زمینه نیز بازنگری های لازم صورت پذیرد. پشتیبانی از تولیدکنندگان 
واحدهای مسکونی و مانع زدایی از فعالیت آنان، بالابردن ظرفیت تولید 
در بخش مسکن را به همراه دارد و در نهایت منجر به تحرک صنایع 

پایین دستی بخش مذکور می شود.

راه های تحقق شعار سال در بازار مسکن 

نیــمنگــاه
 تله کاهش تصنعی نرخ ارز 

برای دولت سیزدهم
آرمان ملی: روند الاکلنگی قیمت ارز در بازار آغاز شده است؛ دولت 
از یکسو وزنه سنگین خود را به یک طرف الاکلنگ وصل کرده و آن را به 
سمت پایین می کشد و از سوی دیگر، عوامل اقتصادی و برخی بازیگران 
در بازار، تلاش دارند تا سوی دیگر الاکلنگ نرخ ارز را بالا ببرند؛ غافل از 
اینکه روزی فنر فشرده شده در میانه راه باز خواهد شد و پرتابی شدید 
برای نرخ ارز رقم خواهد خورد؛ این حال و روزی است که بارها در اقتصاد 
ایران تجربه شده و کارنامه شکست هایش هر بار سنگین تر بوده است. 
واقعیت آن است که به دلیل برخی هیجانات دولتی و تلاش آنها برای 
پایین نگاه داشتن تصنعی نرخ ارز، بارها فنر فشرده ارز در بازار رها شده و 
شرایط نامناسبی را برای اقتصاد ایران رقم زده است؛ هم تولید را متوقف 
کرده و هم تجارت را با چالش درگیر؛ اما باز هم دولت ها با عطش کاهش 
تصنعی نرخ ارز می خواهند خود را عزیز کرده و بگویند که تدابیر مناسبی 
برای اقتصاد به کار گرفته اند؛ غافل از اینکه تله نگه داشتن تصنعی نرخ، 
دامن آنها را به زودی خواهد گرفت. کاهش تصنعی نرخ ارز تله ای است که 
اگر برخلاف فاکتورهای اقتصادی شکل بگیرد می تواند تبعات بدی برای 
مردم و کشور در پی داشته باشد. ظرف هفته های گذشته آنچه که در بازار 
ارز مشهود است، روند کاهشی نرخ ارز با شیب فزاینده و بدون توجه به 
عوامل بنیادین اقتصاد ایران است؛ اگرچه بخشی از آن به طور قطع به 
هیجانات و خوش بینی هیجانی به مذاکرات وین برمی گردد؛ اما به طور 
قطع اثر اتفاقی که هنوز چشم انداز مشخصی ندارد، این گونه نمی تواند در 
بازار به جای بماند؛ اگرچه شاید بهانه ای برای آغاز یک حرکت خطرناک از 
سوی دولت و بانک مرکزی در دستکاری نرخ در بازار باشد. در این میان، 
سناریوی بدبینانه آن است که دولت به بهانه مذاکرات وین، بخواهد نرخ 
ارز را کاهش داده و منابع موجود بانک مرکزی را با سودای اینکه در 
آینده سایر منابع ارزی بلوکه شده آزاد می شود، وارد بازار کرده و نرخ 
را به صورت مصنوعی پایین نگاه دارد؛ چراکه تصورش این است که با به 
ثمر نشستن مذاکرات وین، بخش دیگری از این منابع آزاد شده و شاید 
هم همچون دوران اوباما، ۲۰ میلیارد دلار از منابع ارزی بلوکه شده در 
آمریکا آزاد گردد؛ غافل از اینکه ممکن است این خواب در عالم واقعیت 
تعبیری نداشته باشد. نکته نگران کننده آن است که با اتفاقاتی که در 
سال های گذشته با وضع تحریم های ظالمانه و هوشمندانه تر شدن آنها 
از یکسو و تکرار آنها در فاصله زمانی کوتاه تر از سوی دیگر رخ داده است، 
ایران باید مراقبت جدی از منابع ارزی خود داشته باشد؛ نه اینکه با یک 
لبخند از سوی برخی کشورها، چوب حراج بر آنها بزند و آن را به تاراج 
ببرد. حال بسیاری از کارشناسان نسبت به آینده بازار ارز نگران هستند و 
بر این باورند که کاهش نرخی که با سرعت زیاد ظرف هفته های گذشته 
در بازار ارز رخ داده است، ناشی از دستکاری تصنعی دولت در رابطه با بازار 
ارز است که این خود نگرانی ها و دغدغه هایی را برای فعالان اقتصادی و 
کارشناسان دلسوز ایجاد کرده است؛ به این معنا که روند کاهشی نرخ 
ارز یک اقدام سیاسی از سوی دولت برای نشان دادن دستاورد دولت در 
جریان مذاکرات وین در روزهای پایانی دولت است. واقعیت آن است که 
هیچ یک از اقتصاددانان و فعالان اقتصادی از کاهش نرخ ارز با یک روند 
منطقی و منطبق با فاکتورهای اقتصادی نگران نمی شوند؛ اما آنچه که 
اکنون آنها را دغدغه مند کرده، کاهش شدید نرخ ارز بدون توجه به عوامل 
بنیادین بازار است که در واقع، مسیر نامبارکی را به سمت فشرده شدن 
فنر ارز پیش روی اقتصاد ایران قرار می دهد. نکته حائز اهمیت آن است 
که این گونه برخورد با نرخ ارز در بازار و دستکاری آن از سوی بازارساز 
خود منجر به چالش های اساسی در ماه های آینده برای اقتصاد ایران و 
مردم خواهد شد که راهی جز تکرار تجربه شکست های گذشته ندارد. اگر 
کاهش نرخ ارز سیاسی و ارزپاشی نیست، پس چرا دولت سال گذشته که 
فضای انتخاباتی نبود نرخ را پایین نیاورده است؛ این یک سوال جدی است 
که از سوی منتقدان به فضای کنونی نرخ ارز عنوان می کنند و نیاز است 

که بانک مرکزی در رابطه با آن پاسخ دهد.

»آرمان ملی« گزارش می دهد؛

دانش فنی و زنجیره ارزش مانع از تولید خودروی برقی است 
     عدم تولید خودروی برقی مربوط به تقاضا نیست                                    حرفی برای گفتن در تولید خودروی برقی نداریم


